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De Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke Ordening en Onroerend Erfgoed 
besprak de beleidsnota Onroerend Erfgoed 2009-2014 op 20 januari 2010.

I. TOELICHTING

De heer Geert Bourgeois, viceminister-president van de Vlaamse Regering, Vlaams minis-
ter van Bestuurszaken, Binnenlands Bestuur, Inburgering, Toerisme en Vlaamse Rand, 
geeft toelichting bij de beleidsnota.

1. Inleiding

Omgevingsanalyse

Onroerend erfgoed staat volgens de minister onder toenemende druk van ruimtelijke ver-
anderingen en klimatologische veranderingen. Elke wijziging van het ruimtegebruik in 
Vlaanderen betekent een mogelijk verlies van onroerende erfgoedwaarden. In totaal wer-
den er vanaf begin van de jaren 70 tot nu 73.744 relicten geïnventariseerd. Na de actuali-
satie van deze gegevens blijkt dat er ongeveer tien percent gesloopt of  ernstig verbouwd 
is. Een tweede factor zijn de klimatologische veranderingen, waardoor kenmerkende en 
waardevolle landschappen verdwijnen. Het behoud en beheer van poreuze bouwmateria-
len wordt bemoeilijkt door wijzigingen in de luchtvochtigheid. Uitdagingen zijn het zoe-
ken naar energiezuinige technieken bij onroerend erfgoed en het beheer en de monitoring 
van het effect van de klimaatverandering op het onroerend erfgoed. 

In totaal waren er op 31 december 2009 12.681 relicten definitief  beschermd en 356 voor-
lopig beschermd. De relicten zijn onderverdeeld in volgende categorieën: monumenten, 
stadsgezichten, dorpsgezichten, landschappen, ankerplaatsen, archeologische monumen-
ten en varend erfgoed. 

Strategische en operationele doelstellingen

De minister wil in het onroerenderfgoedbeleid de nadruk leggen op herbestemming en 
beheersplanning. Hij wil een nieuw decreet inzake onroerend erfgoed en een hervorming 
van het premiestelsel. De minister wil ook een langetermijnvisie ontwikkelen die inspeelt 
op de maatschappelijke en sociaaleconomische ontwikkelingen. Die voornemens leiden 
tot vier strategische doelstellingen met elk drie operationele doelstellingen. 

Doorheen de verschillende doelstellingen gaat bijzondere aandacht naar twee gebieden, 
namelijk de Vlaamse Rand en de Westhoek. In de Vlaamse Rand wordt de vrijwaring van 
het onroerend erfgoed nog meer dan elders bemoeilijkt, vooral door de groeiende verste-
delijking. De inwoners zijn minder betrokken bij erfgoed, omdat er heel wat anderstaligen 
wonen. Uitgerekend in die regio is er een grote behoefte aan herinventarisatie. 

Voor de Westhoek is er het project ‘100 jaar Groote Oorlog’, met de inventarisatie en de 
bescherming van relicten uit die oorlog. Er zal gestreefd worden naar een erkenning van 
de UNESCO (United Nations Educational, Scientific and Cultural Organization) voor de 
getuigenissen van de Eerste Wereldoorlog in de Westhoek. Voorts is er het project met het 
team Vlaams Bouwmeester, het Herinneringspark 2014-2018. Binnenkort zal het studie-
bureau dat de opdracht binnenhaalt, bekend worden gemaakt. 

2. Naar een geïntegreerde beschermingsstrategie

De eerste strategische doelstelling is het streven naar een geïntegreerde beschermingsstra-
tegie voor onroerend erfgoed, waarbij onderzoek, inventarisatie, bescherming, beheer en 
ontsluiting beter op elkaar zijn afgestemd. Inventarisatie is een cruciaal beleidsinstrument. 
De erfgoed- en onderzoeksbalans vormen de basis voor het beleid inzake onroerend erf-
goed. De minister wil het beschermings- en beheersinstrumentarium functioneel inzetten.
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Inventarisatie 

De Inventaris van het Bouwkundig Erfgoed wordt afgewerkt en zal einde 2010 gebieds-
dekkend zijn voor Vlaanderen. Momenteel zijn er nog enkele hiaten. 

En herinventarisatie van Vlaams-Brabant is nodig, maar ook van de historische stadsker-
nen van Leuven, Antwerpen, Gent en Tienen. Er loopt een proefproject waarbij met gese-
lecteerde partners een samenwerkingsprotocol wordt gesloten voor de herinventarisatie 
van bepaalde gebieden of erfgoedtypes. 

De Landschapsatlas moet worden geactualiseerd en de Centraal Archeologische Inventa-
ris (CAI) moet worden aangevuld met nieuwe archeologische vindplaatsen. Voorts moeten 
de zones met bekend waardevol archeologisch erfgoed (BEWAER-zones) worden opge-
maakt. 

Erfgoed- en onderzoeksbalans

De erfgoed- en onderzoeksbalans zal de basis vormen voor het onroerenderfgoedbeleid. 
De minister heeft de administratie de opdracht gegeven om een erfgoedbalans op te stel-
len. De balans moet concrete en onderbouwde gegevens bevatten over de stand van zaken 
van het onroerend erfgoed, het erfgoedbeleid en de ontwikkeling daarvan. Het doel is een 
uitgangspunt voor een evenwichtige evaluatie en toetsing van het beleid en de ontwikke-
ling van een aangepast of nieuw beleid. 

De erfgoedbalans omvat onder meer een onroerenderfgoedmonitor die samen met de 
partners, Monumentenwacht en de particuliere restauratiesector, opgemaakt wordt om 
een goede toekomst voor het onroerend erfgoed te verzekeren. De onroerenderfgoedmo-
nitor moet een bruikbaar instrument worden onder meer voor het meten van het draag-
vlak voor onroerenderfgoedbeleid, voor de sociaaleconomische betekenis van onroerend 
erfgoed en voor het monitoren van de fysieke toestand van beschermd onroerend erfgoed 
aan de hand van thematische projecten. 

De onderzoeksbalans wordt samengesteld door uiteenlopende vertegenwoordigers uit de 
sector. Hij geeft een stand van zaken van het onderzoek over onroerend erfgoed, een over-
zicht van de lopende onderzoeksprojecten, de hiaten en de prioriteiten. De onderzoeksba-
lans maakt een betere aansluiting tussen wetenschappelijk onderzoek en erfgoedpraktijk 
mogelijk.

Instrumentarium

Het derde aspect van de geïntegreerde beschermingsstrategie is het functioneel inzetten 
van het beschermings- en beheersinstrumentarium. Voor de beschermingen zal er geo-
grafisch, thematisch-typologisch en ad hoc worden gewerkt. Maar er komt ook een pro-
actieve aanpak, waarbij het beleid op gebiedsgerichte ontwikkelingen wordt afgestemd.

Bij het beheer wil de minister onderhoudswerken sterker aanmoedigen, beheerskaders en 
een beheersplanning ontwikkelen. 

3. Meerdere partners zorgen voor onroerend erfgoed

De tweede strategische doelstelling is dat meerdere partners zorg dragen voor het onroe-
rend erfgoed. De minister wil in eerste instantie op zoek gaan naar een breed draagvlak. 
Er zal ook aandacht zijn voor de interne staatshervorming en de internationale samen-
werking. 
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Draagvlak

Het succes van de geïntegreerde beschermingsstrategie is afhankelijk van de talloze part-
ners die de zorg voor onroerend erfgoed op het terrein mogelijk maken. Daarom werkt de 
minister verder aan partnerschappen. Hij wil ook het overlegmodel stimuleren waarin de 
verschillende partners zoveel mogelijk en op structurele wijze aan bod kunnen komen. Een 
concreet voorbeeld is de recente samenstelling van een klankbordgroep die mee nadenkt 
over het nieuwe archeologiebeleid. Door het groeiende aantal actoren binnen de erfgoed-
zorg, is er wel behoefte aan een duidelijke afbakening en afstemming van de kerntaken. 

Bij het zoeken naar een breed draagvlak geldt dat sensibilisatie en bewustwording een 
goede communicatie over onroerend erfgoed en onroerenderfgoedbeleid vergen. Een 
crossmediale aanpak en digitalisering zijn daarbij heel belangrijk, alsook een participatief  
beleid met een grote betrokkenheid van het middenveld. 

Interne staatshervorming

Het Vlaamse regeerakkoord bevat een aantal bepalingen over de interne staatshervor-
ming die van belang zijn voor de erfgoedsector: de afschaffing van de koppelsubsidies, 
de nieuwe taakverdeling en de mogelijke verschuiving van financiële middelen. Ook de 
gemeentebesturen moeten bij het beleid worden betrokken. Meer en meer gemeenten 
maken werk van een erfgoedbeleid. Een schepen bevoegd voor onroerend erfgoed in de 
meeste gemeenten zou volgens de minister een goede zaak zijn. Uiteraard moet er ook een 
ambtenaar zijn die erfgoed volgt, al dan niet in een intergemeentelijk verband. 

Internationale samenwerking

Internationale samenwerking is heel belangrijk, bijvoorbeeld wegens de impact van inter-
nationale regelgeving op het eigen beleid. Het is de bedoeling van de minister om van het 
Belgische voorzitterschap van de Europese Unie in de tweede helft van 2010 gebruik te 
maken om erfgoed in de kijker te plaatsen. De minister wil een Europese erfgoedconferen-
tie organiseren in de tweede helft van 2010. 

De supranationale organen blijven belangrijk. In de Raad van Europa en in UNESCO 
heeft Vlaanderen een trekkersrol. Vlaanderen zal zijn goede contacten bij UNESCO 
gebruiken om te komen tot erkenning van de getuigenissen van de Eerste Wereldoorlog in 
de Westhoek tot werelderfgoed. 

Ook overleg met de andere gewesten en de buurlanden is belangrijk. 

Met het federale niveau zal worden samengewerkt onder meer over de uitvoering van de 
zogenaamde Wrakkenwet (wet van 9 april 2007 betreffende de vondst en de bescherming 
van wrakken) en het probleem van de bevoegdheid met betrekking tot de Noordzee.

4. Noodzakelijke voorwaarden voor erfgoedzorg

De derde strategische doelstelling is: de Vlaamse overheid schept de noodzakelijke voor-
waarden voor de onroerenderfgoedzorg. De drie operationele doelstellingen zijn: ver-
nieuwde regelgeving als hefboom voor een adequaat onroerend erfgoedbeleid, samen 
investeren in onroerend erfgoed en de Vlaamse onroerenderfgoedzorg zichtbaar maken. 

Vernieuwde regelgeving

In huidige wet-, decreet- en regelgeving is er volgens de minister een geringe optimale 
afstemming tussen de verschillende inventarissen, beschermingsstatuten, premiestelsel, 
procedures en handhavingsbepalingen. Daarom komt er een nieuw decreet voor onroe-
rend erfgoed, waarin de nodige afstemming wordt gerealiseerd tussen de regels voor de 
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verschillende vormen van onroerend erfgoed. Het is ook de bedoeling de regelgeving 
administratief te vereenvoudigen. De voorbereiding ervan gebeurt in een ambtelijke werk-
groep. De belangrijkste uitdagingen zijn: de financiering, met vooral de implementatie van 
het Verdrag van Malta, het bestuurlijke landschap, het instrumentarium en de administra-
tieve vereenvoudiging van de procedures.

De eerste stap naar een decreet is een nieuw archeologiebeleid. De grote uitdaging is om 
de bepalingen van het Verdrag van La Valletta te ratificeren en te implementeren. De 
minister streeft naar een overlegmodel voor gedragen visies en coherente oplossingen. 

Er komt ook een decretale verankering van specifieke administratieve handhavingspro-
cedures om te voorkomen dat allerlei voorschriften of  beschermingsmaatregelen terzijde 
kunnen worden geschoven. De administratie doet nu al het mogelijke, maar vaak zijn 
de procedures, die nog in federale wetten vastliggen, niet voldoende adequaat. De admi-
nistratie moet dan haar toevlucht zoeken tot kortgedingen, eenzijdige verzoekschriften, 
dwangsommen, strafrechtelijke gedingen. Een effectief  handhavingssysteem zal tijd- en 
efficiëntiewinst opleveren.

Samen investeren

Het premiestelsel moet volgens de minister worden herdacht om het budget zo efficiënt 
mogelijk in te zetten. De administratie wil één decretaal verankerd premiestelsel waarbij 
de bestaande systemen beter op elkaar worden afgestemd. Het vernieuwde premiestelsel 
moet het preventieve onderhoud meer stimuleren. 

Deze regeerperiode blijft de minister de langlopende restauratieprojecten ondersteunen 
via de meerjarige enveloppenfinanciering. Dit biedt deze projecten de mogelijkheid de 
financiële middelen beter te spreiden en geeft hen een grotere rechtszekerheid qua finan-
ciering. De betrokken openbare besturen kunnen daardoor een betere meerjarenplanning 
opstellen. 

Een tweede aspect is de alternatieve financiering. Daarover is al grondig studiewerk 
gebeurd. Er zijn diverse mogelijkheden: publiek-private samenwerking, vrijstelling van 
onroerende voorheffing, een begrotingsfonds, een systeem van goedkope leningen. Deze 
regeerperiode moeten er keuzes worden gemaakt. Zeker in tijden van besparingen is het 
zaak creatief  te zijn. 

Zichtbaarheid

Om de zichtbaarheid van de erfgoedsector te verbeteren, streeft de minister naar een 
duidelijkere aansturing van de administratie. Meer eenheid moet zorgen voor een betere 
communicatie en een betere dienstverlening. Sinds 1 januari 2010 is de naam Agentschap 
Ruimtelijke Ordening - Onroerend Erfgoed Vlaanderen veranderd in Agentschap Ruimte 
en Erfgoed. Dat moet zorgen voor een betere zichtbaarheid van het onroerend erfgoed in 
de Vlaamse administratie.

Eenheid van optreden van de erfgoedadministraties en een betere communicatie met de 
burgers en het middenveld zijn andere streefdoelen. Het is de bedoeling van de minister 
te zorgen voor een reorganisatie van de zogenaamde gewestelijke partnerverenigingen in 
het Erfgoedhuis Den Wolsack. Meer synergie moet leiden tot een betere publiekswerking. 

5. Inspelen op maatschappelijke dynamiek

De vierde strategische doelstelling is het beheer van onroerend erfgoed af  te stemmen op 
de hedendaagse en maatschappelijke context. De drie bijhorende operationele doelstellin-



8 Stuk 189 (2009-2010) – Nr. 4

V L A A M S  P A R L E M E N T

gen zijn: een verdere focus op hergebruik en herbestemming, de kansen van het raakvlak 
van onroerend erfgoed met andere beleidsvelden exploreren en aandacht besteden aan 
maatschappelijke vraagstukken.

Verdere focus op hergebruik en herbestemming

Het is de bedoeling dossiers die leiden tot herbestemming van onroerend erfgoed priori-
tair te behandelen. De minister wil herbestemmingen aanmoedigen via het project ‘Monu-
ment onder dak’, ontwikkeld door het instituut Vlaams Bouwmeester. Het is de bedoeling 
het private, het publieke, maar ook het kerkelijke erfgoed in ogenschouw te nemen. 

Er komt een gemengde werkgroep met afgevaardigden van de Vlaamse overheid, van de 
steden en gemeenten en de kerkelijke overheid. Die zal de herbestemming van kerkgebou-
wen bekijken. Heel veel kerken zijn beschermde monumenten en daarmee moet rekening 
worden gehouden. 

Raakvlak met andere beleidsvelden

Een efficiënt onroerenderfgoedbeleid is enkel mogelijk als alle beleidsdomeinen construc-
tief  samenwerken en vanuit een gemeenschappelijk streven aandacht hebben voor de 
waarden van onroerend erfgoed. De minister wil met de minister van Cultuur overleggen 
over de zogenaamde grijze zones tussen de beleidsvelden, waaronder het roerend patri-
monium in het beschermd onroerend erfgoed, bijvoorbeeld de collecties van huismusea, 
collecties behorende tot archeologische sites enzovoort.

De samenwerking met het beleidsdomein Onderwijs is even belangrijk. De juniorwer-
king van de Open Monumentendag is voor de minister een goed voorbeeld van erfgoed- 
educatie. De administratie zal ook educatieve pakketten uitwerken voor de diverse onder-
wijstypes en -niveaus. De minister streeft naar een goede samenwerking met jongerenver-
enigingen en jeugdbewegingen. 

De minister wil ook het ambachtelijke meesterschap niet laten verloren gaan. Technische 
expertise en vakmanschap zijn belangrijk voor de sector. De samenleving heeft doorgaans 
te weinig aandacht voor ambachtelijke kennis. Onroerend erfgoed kan daar een voortrek-
kersrol in spelen, onder meer wegens de gespecialiseerde kennis die vaak buiten het onder-
wijs wordt overgedragen. Dat neemt niet weg dat onderwijs gespecialiseerde opleidingen 
zou moeten aanbieden. De administratie werkt aan een publicatie van praktische hand-
boeken en richtlijnen voor restauratie en conservatie en aan lespakketten voor bijscholing. 

Het wetenschappelijk onderwijs, onderzoek en ontwikkeling is van belang voor Vlaande-
ren in Actie (ViA) en het Pact 2020. Daarbij wordt volgens de minister te weinig gedacht 
aan de zorg voor onroerend erfgoed, en aan de bouwsector in het algemeen. Nochtans zijn 
er belangrijke innovaties, onder meer op vlak van restauratie. Mogelijk komt er ook een 
samenwerking met de academische wereld en gezamenlijke onderzoeksprojecten om de 
innovatie in de sector te stimuleren. 

Het streven naar ruimtelijke kwaliteit is een gedeelde opdracht van zowel het beleidsveld 
Ruimtelijke Ordening als Onroerend Erfgoed. Onroerend erfgoed is één van de elemen-
ten die bijdragen tot een duurzame ruimtelijke ontwikkeling. Intrinsieke erfgoedwaarden 
moeten van bij de aanvang meespelen in planningsprocessen voor bestemming, inrichting 
en beheer. 

Op het vlak van leefmilieu, natuur en landbouw streeft de minister naar gebiedsgerichte 
beheersplanning voor landschap, natuur en bos. Dit beleid heeft ook heel wat raakvlak-
ken met een geïntegreerde visie van het middenveld en de lokale en provinciale overheden. 
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Erfgoed kan herbestemd worden voor direct toeristisch gebruik, daarvan zijn er genoeg 
voorbeelden in het buitenland. De minister vermeldt de pousada’s en de paradores. Erf-
goed wordt al lang gepromoot als een toeristisch product, maar kan nog meer als troef 
worden uitgespeeld. 

Wat het patrimoniumbeleid en facilitair management betreft, wil de minister in de eerste 
plaats het erfgoed dat de overheid zelf  in eigendom heeft op een degelijke manier behan-
delen. De overheid heeft immers een voorbeeldfunctie. Een doordachte en publieksge-
richte ontsluiting met respect voor de belevingswaarde en de karakteristieken van het 
cultuurhistorisch erfgoed, komen het maatschappelijke en economische belang ten goede.

Aandacht voor maatschappelijke vraagstukken

In tijden van economische crisis en budgettaire krapte, genereert investeren in de zorg 
voor onroerend erfgoed directe en indirecte werkgelegenheid. Het terugverdieneffect van 
investeren in onroerend erfgoed is dermate groot dat de investeringen meer dan verant-
woord zijn. De beleidsnota verwijst naar een studie die stelt dat deze investeringen bijzon-
der arbeidsintensief  zijn en dat elke directe job in de sector gemiddeld 26,7 indirecte jobs 
genereert. Die werkgelegenheid is niet onderhevig aan delokalisatie en houdt de ambach-
ten in stand.

De zorg voor erfgoed dient volgens de minister ook te worden verzoend met energiebespa-
ring en duurzaamheid. Ook in beschermde gebouwen moeten moderne technieken worden 
toegepast, uiteraard met respect voor het historische en monumentale karakter. 

De minister wil de cultuurparticipatie bij de diverse sociale en culturele bevolkingsgroe-
pen bevorderen. De administratie zal daarvoor projecten uitwerken. Participatie is volgens 
de minister een voorwaarde voor een goede maatschappelijke integratie. Het is goed dat 
nieuwe Vlamingen zich identificeren met het verleden van Vlaanderen, dat ze actief  zijn 
in de lokale verenigingen, gidsen enzovoort. In Antwerpen loopt er een project ‘Managers 
van diversiteit’ waaruit lering voor andere projecten kan worden getrokken. 

II. BESPREKING

1. Tussenkomsten van de leden

De heer Johan Sauwens feliciteert de minister met zijn zeer ambitieuze beleidsnota. Het 
lid vreest voor een verschil tussen intentie en realisatie, waarbij er middelen en mensen 
te kort zijn om de aspiraties waar te maken. Hoeveel ambtenaren werken aan onroerend 
erfgoed? Hoeveel personeelsleden werken aan de inventaris? Hoeveel zijn er bezig met de 
handhaving? Acht de minister de doelstellingen haalbaar? Hoe kunnen de gespecialiseerde 
sectorale invalshoek en het geïntegreerde beleid worden verzoend? Hoe zal de minister de 
zorg voor onroerend erfgoed zichtbaar maken voor het grote publiek? 

CD&V steunt de uitgangspunten van de beleidsnota. De inventaris is bijna afgewerkt, 
maar de appreciatie over wat erfgoed is, wijzigt en dat moet volgens de heer Sauwens 
permanent worden gemonitord. De inventaris blijft echter een interessant beleidsinstru-
ment. Dankzij de Vlaamse Codex Ruimtelijke Ordening heeft de inventarisatie iets meer 
juridische draagwijdte gekregen. Toch blijft de bescherming het belangrijkste instrument. 
CD&V pleit voor een activering van het beschermingsbeleid. Typische gebouwen als 
watermolens en vierkantshoeves, hebben wel degelijk belang voor een gemeente. 

De Monumentenwacht biedt volgens het lid een belangrijke ondersteuning aan beheerders 
en eigenaars van beschermde monumenten. Ondanks de budgettaire schaarste moeten de 
middelen voor restauratie- en onderhoudspremies worden opgetrokken. 
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Wie zal voor de door de minister aangekondigde erfgoedbalans de fysieke toestand van 
de beschermde monumenten in kaart brengen? Hoe ver staat het daarmee? Hoe zal de 
recente geografische inventaris aan de gerichte bescherming worden gekoppeld? Welke 
zones zullen in de volgende jaren aan bod komen? 

De heer Sauwens vraagt bijzondere aandacht voor de landbouwgebouwen. 18de en 19de-
eeuwse en vroeg 20ste-eeuwse hoevegebouwen bepalen het uitzicht van Vlaanderen. Een 
landbouwbestemming voor deze gebouwen is in vele gevallen door de schaalvergroting in 
de landbouw economisch niet meer haalbaar. De herbestemming is een moeilijke opgave, 
onder meer wegens de stedenbouwkundige voorschriften. De druk, vooral in dorpsker-
nen, om de gebouwen te vervangen door appartementsblokken, is volgens het lid enorm 
groot. 

De nieuwe Vlaamse Codex Ruimtelijke Ordening legt strikte regels op voor de geïnven-
tariseerde gebouwen. Hoe zal de minister de naleving ervan controleren? In hoeverre zijn 
de gemeenten erover geïnformeerd? Zijn de buitendiensten voldoende bemand om de con-
trole uit te voeren? 

Veel renovaties en restauraties zijn volgens de heer Sauwens goed bedoeld, maar lopen 
door gebrek aan ervaring van de ontwerper totaal fout. Het vergt specifieke kennis om 
de vele richtlijnen te verzoenen tot een betaalbare oplossing. Bij overheidsopdrachten 
wordt bijna uitsluitend gekeken naar de prijs van de aanbesteding, de expertise speelt 
minder mee. De minister is het best geplaatst om na te gaan welke criteria voor dergelijke 
opdrachten kunnen worden bepaald, met respect voor de Europese regels. Momenteel 
gaan er vaak zeer veel middelen en tijd verloren door onvoldoende deskundige ontwerpen. 

De heer Sauwens vraagt hoe de minister de lokale erfgoedverenigingen en de vrijwilligers 
verder wil ondersteunen? In de beleidsnota zegt de minister de rol van de provincies en 
de gemeenten te willen opwaarderen. Anderzijds wil de Vlaamse Regering met de interne 
staatshervorming slechts twee bevoegdheidsniveaus over houden. De heer Sauwens waar-
schuwt voor tegenstrijdige berichten. Volgens hem is het onmogelijk in alle gemeenten vol-
doende kennis en capaciteit te verzamelen om de ultieme toets uit te voeren. In die zin is 
de ontvoogding een gevaar, heel vaak gaat het immers over heel gespecialiseerde materies. 

CD&V steunt de intentie om de Eerste Wereldoorlog in de kijker te plaatsen in het project 
‘100 jaar Groote Oorlog’. Natuurlijk is de Westhoek daar de kern van, maar het lid vraagt 
om in elke provincie een actiepunt te hebben. Zo vergroot het draagvlak van het initiatief. 

Tot welke resultaten heeft het handhavingsbeleid de voorbije jaren geleid? Er is immers 
een historische achterstand inzake handhaving. Beschikt de administratie over voldoende 
personeel om de geïnventariseerde goederen te volgen? 

Belastingen dienen niet enkel om de overheidsmiddelen te schragen. Fiscaliteit kan ook 
sterk sturend werken. Positieve discriminatie van de eigenaars van beschermde monumen-
ten is dan ook een goede zaak. Maatregelen op het vlak van de onroerende voorheffing 
moeten dus zeker worden onderzocht. 

Het premiestelsel herdenken in functie van de herbestemming houdt risico’s in. De beste 
bestemming is nog altijd het behoud van de functie. 

De heer Sauwens verwacht niet te veel van alternatieve financiering. De Vlaamse middelen 
kunnen zeker in deze economisch moeilijke periode een meerwaarde creëren. 

Vlaanderen heeft een rijk orgelpatrimonium, maar orgels restaureren is erg duur. Momen-
teel bepaalt, volgens het lid, één persoon de norm voor orgelrestauraties. Het zou goed 
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zijn dat ruimer te toetsen. De beschermde orgels moeten worden gerestaureerd maar ook 
bespeeld, anders heeft restauratie geen zin. Het lid pleit voor een selectievere aanpak. 

De steden en gemeenten worden overrompeld door aanvragen voor windturbines. Op zich 
een goede zaak, maar de windturbines zullen de horizon tekenen. Heeft de minister daar 
al een visie over ontwikkeld? 

De Raad van State heeft in een arrest de bescherming van een monument en een dorpsge-
zicht na negen jaar vernietigd. Daarbij werd de motiveringsplicht strikt geïnterpreteerd. 
Ook de procedure voor de verwittiging van eigenaars als een landschap wordt beschermd, 
kan volgens het lid op weinig begrip bij de Raad van State rekenen. Heeft de administratie 
een overzicht van de vernietigingsarresten? Wordt rekening gehouden met die arresten bij 
volgende beslissingen? Zijn er plannen om de wetgeving aan te passen? Het is volgens het 
lid belangrijk de onzekerheid weg te werken. 

Elke provincie telt wel kastelen of andere gebouwen van Europese waarde, die, door hun 
ligging of door hun omvang, niet gerestaureerd worden en dus verkommeren. De privésec-
tor kan de dure restauratie onmogelijk rendabel maken. Het is volgens het lid aan Vlaan-
deren om zijn verantwoordelijkheid te nemen en een specifieke aanpak uit te werken. 

Het beste is volgens de heer Sauwens vaak de vijand van het goede. In elke wet of decreet 
wordt gestreefd naar de ideale situatie, het resultaat van de opeenstapeling daarvan is 
soms dat er niets gebeurt omdat alle regels naleven niet haalbaar of  betaalbaar is. En in 
dat geval wordt er helemaal niet gerestaureerd of  herbestemd. De administratie moet, 
onder aansturen van de minister, tot een synthese van al die normen komen die betaalbaar 
en haalbaar is. De administratie moet met de indiener van een dossier zoeken naar oplos-
singen. Slechts zo is het mogelijk het erfgoed in stand te houden. 

De heer Sauwens vat samen dat CD&V de ambities van de minister steunt en ook zijn 
vraag om meer middelen in de komende jaren zal steunen. Het zal er echter vooral op 
aankomen de middelen en de mankracht efficiënt te organiseren om de doelstellingen te 
halen.

Mevrouw Liesbeth Homans vindt de beleidsnota Onroerend Erfgoed een evenwichtige 
nota met specifieke klemtonen en ambitieuze doelstellingen. De prioritaire regio’s zijn 
goed gekozen, maar ook dit lid wijst erop dat er buiten de Westhoek nog relicten zijn van 
de Eerste Wereldoorlog. 

Wat de interne staatshervorming betreft, vraagt mevrouw Homans of de minister het bel-
fortprincipe helemaal zal doortrekken. Zal hij bij het overdragen van bevoegdheden naar 
lagere besturen, ook de mankracht en de middelen voegen? 

De afschaffing van de koppelsubsidies is een goede zaak, maar hebben de lokale besturen 
wel voldoende kennis om de volledige verantwoordelijkheid te dragen? Nu is het zo dat 
de gemeente 20 percent, de provincie 20 percent en het Vlaamse Gewest 60 percent van de 
investeringen in onroerend erfgoed draagt. Zal de Vlaamse overheid voortaan alle premies 
zelf  betalen? Zal de dotatie aan de provincie uit het Provinciefonds afnemen?

De heer Bart Caron stelt dat er vorige regeerperiode veel mooie ideeën over onroerend 
erfgoed zijn gelanceerd, waar er uiteindelijk weinig van zijn gerealiseerd, buiten een finan-
ciële inhaaloperatie op het einde van de regeerperiode. Op twee terreinen is er volgens het 
lid een bijzondere vertraging: beschermingsbeleid en inventarisatie. 

De beleidsnota bevat veel goede aspecten: een wetenschappelijke aanpak, een meer syste-
matische aanpak en vooral een meer geïntegreerde aanpak. Het volstaat volgens de heer 
Caron echter niet om ambitieuze doelstellingen te formuleren. De kwestie is hoe ambiti-
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eus de minister in deze budgettair moeilijke tijden zal zijn om het Vlaamse erfgoed op de 
Vlaamse en wereldkaart te plaatsen.

De inventaris is voor de heer Caron een belangrijk aspect van het beleid. Vooral de koppe-
ling met het afleveren van sloopvergunningen is veelbelovend, maar het instrument moet 
nog krachtiger worden ingezet. Het is hoog tijd dat de inventaris wordt vervolledigd. Het 
lid begrijpt de keuzes van het herinventariseren niet altijd, maar bovenal pleit hij voor 
voldoende mankracht voor het inventariseren. Het is een origineel idee dat de minister 
daar ook anderen voor wil inzetten dan het personeel van de administratie en ook mensen 
uit particuliere verenigingen en lokale besturen in proefprojecten wil betrekken. Dat kan 
zorgen voor bijval en voor een ander beeld van de administratie. De administratie wordt 
volgens het lid al te vaak als een controleorgaan gezien. 

Een tweede terrein waar er volgens de heer Caron achterstand is, is de bescherming van 
landschappen. Het instrumentarium moet volgens de minister toegankelijker en beter. De 
informaticasystemen zijn stroef, moeilijk hanteerbaar en niet op elkaar afgestemd. Noch-
tans is dat een belangrijke voorwaarde om de inventaris aan andere instrumenten te kop-
pelen. 

Bij de koppeling met de gerichte beschermingscampagnes blijft de minister bij de thema-
tisch-typologische benadering, maar bij het herinventariseren mag de geografische bena-
dering zeker niet uit het oog worden verloren. In West-Vlaanderen gebeurt dat al en dat 
leidt tot acties. 

De thematisch-typologische benadering leidt ook tot bizarre toestanden. Het lid geeft 
het voorbeeld van de beschermde zwembaden. Die worden doorgaans uitgebaat door een 
lokaal bestuur, dat moet voldoen aan de zware normen van de Vlaamse milieuvergunnin-
genreglementering (VLAREM), de eisen voor publiekswerking, de normen voor toegan-
kelijkheid en daarenboven de erfgoednormen. Al die eisen samen maken dat restauratie 
niet meer haalbaar of  betaalbaar is. Een voorbeeld daarvan is het openluchtzwembad te 
Ieper. De integratie van beleidsdomeinen moet dus ver gaan, want de huidige situatie is in 
sommige dossiers onhoudbaar. 

De minister wil de beheersplanning stimuleren door premiestelsels of eventueel vrijstelling 
van advies of  machtiging bij vergunningen. Wat bedoelt de minister precies met die vrij-
stelling? Een goede beheersplanning met een langetermijnvisie moet eigenaars van monu-
menten stimuleren om zelf  verantwoordelijkheid te nemen. 

Evenementen kunnen de steun van de burger voor erfgoed vergroten. De Monumenten-
strijd is daar een goed voorbeeld van. De heer Caron steunt de voornemens van de minis-
ter in dat verband. Het is goed dat de minister in samenwerking met de media probeert 
erfgoed zichtbaar te maken in de samenleving. 

Koppelsubsidies vormen al een vijftiental jaar voer voor discussie in monumentenzorg. 
Principieel is het lid het eens met de minister, maar als de provincie niet meer bijdraagt, 
wie zal het dan wel doen? In crisistijd met budgettaire krapte kan dat snel ten koste van de 
erfgoedsector gaan. Het afschaffen van de koppelsubsidies ontslaat de provincies niet van 
hun verantwoordelijkheid, de interne staatshervorming kent deze besturen immers grond-
gebonden bevoegdheden toe. Gemeenten en provincies moeten het beleid meer kunnen 
sturen. Hervormingen mogen echter niet leiden tot een decimering van de middelen of tot 
minder beleid. En dat moet worden vastgelegd, bijvoorbeeld in de convenants. 

Heel wat gemeenten doen het minder goed op gebied van erfgoed. Het is volgens de heer 
Caron dan ook vreemd dat zij de verantwoordelijkheid krijgen over het geïnventariseerde 
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maar niet-beschermde erfgoed. Het lid zou, eventueel in een hoorzitting, van de gemeen-
ten willen vernemen hoe zij hun rol op het gebied van erfgoed zelf  zien.

Appartementen in de Vlaamse dorpen vormen volgens de heer Caron een plaag, vooral in 
toeristische regio’s als de kust. De kwaliteit van morgen is belangrijk en is mede de verant-
woordelijkheid van de lokale besturen. Zij leveren immers de vergunning af. De koppeling 
tussen slopen en inventaris is daarom een goede zaak, maar onvoldoende. 

Wat de achterstand van archeologie betreft, kijkt het lid uit naar de ratificatie en imple-
mentatie van de verdragen van Malta en La Valletta. Een nieuw Erfgoeddecreet is voor 
het lid dringend. Het moet integraal en omvattend zijn en veel aandacht besteden aan 
handhaving. Het handhavingsbeleid moet inderdaad vooral preventief  zijn. De lokale 
besturen hebben een belangrijke rol te spelen in de handhaving, ook van het beschermde 
erfgoed. De minister kan daarvoor convenants afsluiten, maar ook de intergemeentelijke 
samenwerking bevorderen.

Het lid pleit voor een vereenvoudiging van het onderhoudspremiestelsel. Sommigen pro-
beren restauraties te vermijden door in onderhoud te investeren, dat is dikwijls maar een 
lapmiddel. Een eenvoudige, toegankelijke regeling zou voor eigenaars veel vergemakkelij-
ken. 

De heer Caron steunt het voornemen van de minister om de langlopende restauraties 
voort te zetten, en onder meer de meerjarige enveloppefinanciering decretaal te veranke-
ren. 

Ook de heer Caron twijfelt aan de mogelijkheden van de publiek-private samenwerking. 
Private actoren zijn welkom om te investeren, maar staan daar duidelijk niet voor te sprin-
gen. De minister heeft nagedacht over andere instrumenten als hefboomfondsen, tax shel-
ters, legaten en loterijmiddelen. Maar dat zijn voornamelijk federale middelen. Het zou 
ook goed zijn als Vlaanderen zelf  meer middelen zou inzetten voor onroerend erfgoed. 

De reorganisatie van de partnerverenigingen in erfgoed loopt al geruime tijd. In de erf-
goedsector ontbreekt een autonoom middenveld. Een middenveld, zelfs als het gesubsidi-
eerd is met overheidsgeld, vormt in andere sectoren het geweten van het beleidsdomein. 
Het was volgens het lid fout om de partnerverenigingen tot semi-overheidsinstellingen te 
promoveren. Door de overheidscontrole ontbreekt het hen aan autonomie en aan kriti-
sche zin. 

Ook de heer Caron vindt dat de originele bestemming de beste is. Wanneer dit niet kan, 
moet er over herbestemming worden nagedacht. Gelet op het grote aantal kerken, vraagt 
het lid een apart plan voor het kerkelijk erfgoed, waarbij de minister zelf  naar de ker-
kelijke overheid stapt en samen een meerjarenplan opstelt. De kerkelijke overheid heeft 
immers een afwachtende houding aangenomen. Ook private kloosterordes moeten daar-
bij worden betrokken. Het lid pleit ervoor de spirituele achtergrond van de gebouwen als 
een leidraad voor de herbestemming te beschouwen. Wat bedoelt de minister precies met 
beheerskaders? 

Het is een goed voornemen dat de minister onroerend erfgoed in alle stappen van de ruim-
telijke ordening meer zichtbaar wil maken. Ook in de ruimtelijke uitvoeringsplannen moet 
de zorg voor erfgoed prominent aanwezig zijn. 

De heer Caron pleit voor een stevigere band tussen cultuur en onroerend erfgoed. Het is 
jammer dat Open Monumentendag en de Erfgoeddag niet dichter bij elkaar komen. Er 
zijn zelfs ambtelijke verbanden mogelijk. Een nauwere band met plattelandsontwikkeling 
en toerisme is ook nastrevenswaardig. 
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De minister besteedt veel aandacht aan de zorg voor energiebesparing en duurzaamheid in 
de onroerenderfgoedzorg. Op het terrein zijn er daarmee veel problemen omdat het moei-
lijk is de juiste materialen te vinden die aan alle vereisten voldoen. Het verzoenen van alle 
zorgen, vereist volgens het lid dat er hier en daar wat van de ideale norm wordt afgeweken. 
Het lid pleit voor soepelheid en voor begrip. 

Het Koninklijk Paleis op de Meir is een erfgoedgebouw, onder het beheer van Erfgoed 
Vlaanderen. In dat gebouw zouden volgens de informatie van het lid een chocolaterie en 
een brasserie komen. De schenking van koning Boudewijn was gebaseerd op protestac-
ties van kunstenaars. De schenking garandeerde volgens de geruchten echter een culturele 
bestemming van het gebouw. Wat zijn de juiste bepalingen van de schenking? Wordt er 
met die bepalingen rekening gehouden bij de herbestemming? Is een culturele bestem-
ming, eventueel slechts gedeeltelijk, nog mogelijk? 

Tot slot roept het lid de administratie op het maatschappelijk draagvlak voor erfgoed te 
vergroten. Bepaalde ambtenaren treden al te streng op. Dat doet niets af  aan hun des-
kundigheid. Het lid hoopt echter dat ze groeien in hun rol en eigenaars van monumenten 
coachen en begeleiden. Slechts op die manier zal de administratie de beleidsdoelstellingen 
krachtdadig kunnen realiseren. De heer Caron betreurt de beeldvorming over de ambte-
naren in de monumentenzorg, die de inzet van hun grote expertise hindert. Het lid pleit 
ervoor hen daarvan bewust te maken en te ijveren voor een eerder begeleidende dan poli-
tionele rol. 

Mevrouw Michèle Hostekint stelt dat haar fractie zich kan vinden in de strategische doel-
stellingen. Het lid steunt ook de uitwerking en invoering van een geïntegreerde bescher-
mingsstrategie. 

Wat de financiering betreft, waarschuwt mevrouw Hostekint voor overdreven verwach-
tingen van publiek-private samenwerking. Welke keuzes heeft de minister op het vlak van 
alternatieve financiering precies voor ogen? 

Het lid vraagt zich af  in welke mate kleinere gemeenten over voldoende bestuurskracht 
beschikken om erfgoedinitiatieven te ontwikkelen. In dat verband juicht zij wel de voort-
zetting van de steun aan de erfgoedzorg in intergemeentelijke samenwerkingsverbanden 
toe. 

Bij de opsomming van beleidsdomeinen waarmee kruisverbanden moeten worden 
gezocht, mist het lid de Sociale Economie. Nochtans creëren dergelijke investeringen veel 
directe en indirecte werkgelegenheid. Mevrouw Hostekint vraagt de minister daarover te 
overleggen met de minister bevoegd voor sociale economie. Als voorbeelden geeft zij het 
onderhoud van oorlogsgraven, de openstelling van waardevolle kerken en de werkzaamhe-
den bij de voorbereiding van de herdenking van ‘100 jaar Groote Oorlog’. 

De afschaffing van de koppelsubsidies is voor het lid een goede maatregel. Er zijn goede 
afspraken mogelijk tussen Vlaamse, provinciale en gemeentelijke overheden over wie wat 
subsidieert. Ook de meerjarige enveloppen voor grote monumenten en sites, vindt me-
vrouw Hostekint positief. Anderzijds heeft ze wel vragen bij de dubbele rol die de adminis-
tratie krijgt: wetenschappelijk onderzoek en uitvoering van concrete participatieprojecten. 
Welke is prioritair? Het lid vreest dat vele onderzoeken niet zullen doorwerken in concrete 
beleidsondersteuning. Daarom en vanwege de beperkte financiële middelen, vreest me-
vrouw Hostekint dat men te veel verwacht dat het lokale niveau zelf  de nodige initiatieven 
zal nemen om onroerend erfgoed als een volwaardig onderdeel van het lokale beleid uit te 
bouwen. Er ontbreekt ook een helpdesk in de ondersteuning.
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Bij de herdenking van de Eerste Wereldoorlog vraagt mevrouw Hostekint speciale aan-
dacht voor de wederopbouwarchitectuur, die in de Westhoek wordt gekenmerkt door een 
historiserende bouwstijl.

Wat de Vlaamse Rand betreft, vraagt zij zich af waarom alleen daar wordt gestreefd naar 
de bescherming van modernistische architectuur. Het lid herinnert eraan dat de voorgan-
ger van de minister nog in 2008 het licht op groen zette voor de sloop van het beschermde 
huis Claus in Antwerpen, een uniek winkelpand uit 1938. Een paar jaar eerder gebeurde 
hetzelfde met het Noordzeehotel in Knokke. Het klopt dat ook in de Vlaamse Rand nog 
in december 2009 een villa van Victor Bourgeois tegen de vlakte ging, maar de vraag 
blijft waarom dat alleen daar een probleem zou zijn. Mevrouw Hostekint wijst er terloops 
op dat deze architectuur niet bepaald typisch Vlaams is. In de beleidsnota is sprake van 
‘Vlaamse modernistische architectuur’ maar veel modernistische gebouwen in de rand 
werden ontworpen door Franstalige architecten uit Brussel. Het modernisme was bij uit-
stek een internationale stroming. 

Samenvattend bestempelt mevrouw Hostekint de beleidsnota als ambitieus. Het lid kijkt 
vol verwachting uit naar de uitvoering ervan. 

De heer Wilfried Vandaele waardeert het pleidooi voor een geïntegreerde beschermings-
strategie evenals de erkenning van het belang van erfgoed als ijkpunt voor de identiteit 
van een samenleving. Dat mensen zich herkennen in hun omgeving en haar geschiedenis, 
draagt bij tot de cohesie. Dat thuisgevoel is met name ook belangrijk voor nieuwkomers. 

De beleidsnota wijst verder op het internationale belang van erfgoed. Maar niet alleen 
toerisme toont de economische dimensie van erfgoed, dat doet ook de werkgelegenheid 
in onderhoud en restauratie van monumenten, die zestien percent hoger ligt dan wat de 
nieuwbouwsector biedt. Het lid hoopt dat de minister in zijn ambitie slaagt om de mensen 
bewust te maken en hun steun te verwerven voor het erfgoedbeleid. 

Volgens de heer Vandaele zijn er op bestuurlijk vlak zeker argumenten voor de afschaffing 
van de koppelsubsidies, maar daarmee geeft de overheid wel een hefboom uit handen, 
terwijl de gemeenten niet staan te trappelen om in erfgoed te investeren. Mogelijk kunnen 
convenants een oplossing bieden. 

Verder treedt hij de commissieleden bij die waarschuwen voor overdreven verwachtingen 
van de alternatieve financiering. Het lid wijst in dat verband op het Nederlandse voor-
beeld van een rollend fonds. Ook Vlaanderen denkt terecht aan instrumenten zoals de vrij-
stelling van onroerende voorheffing, fondsen, tax shelters, goedkope en renteloze leningen 
enzovoort. 

Volgens het lid zal succesvolle bewustmaking uiteindelijk vergeefs blijken als er onvol-
doende duurzame financiële middelen en impulsen zijn voor restauratie en onderhoud van 
zowel de beschermde als de als waardevol aangemerkte gebouwen. Inventarisatie van het 
bouwkundig erfgoed is één zaak, maar hoe de gemeenten ermee omgaan, is nog steeds een 
andere. De mogelijke afwijkingen van de normen voor isolatie en de aanpassing van het 
subsidieplafond wanneer men van waardevolle gebouwen sociale woningen maakt, zijn 
stappen in de goede richting, maar de heer Vandaele vreest dat er meer nodig zal zijn om 
op te tornen tegen bouwpromotoren. Misschien moet het beleid toch meer in de richting 
van echte bescherming, met strengere voorwaarden gaan.

De heer Vandaele erkent dat de kwaliteit van architecten in de restauratie erg belangrijk 
is en wijst op zijn pleidooi voor een kwaliteitslabel ‘conservator-restaurator’, minstens 
als tegengewicht voor de federale bescherming van de beroepstitel, die alleen aandacht 
schenkt aan de academische graad en niet aan praktijkervaring of bijscholing. 
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De instrumenten in de sfeer van de ruimtelijke ordening, zoals de erfgoed-ruimtelijke uit-
voeringsplannen, hebben hun hoge verwachtingen nog niet ingelost, onder meer vanwege 
juridische bezwaren, maar de heer Vandaele is hoopvol voor de toekomst. 

Het lid besluit dat de beleidsnota voor de N-VA-fractie bijzonder waardevol is en dat zij 
de minister bij de uitvoering ervan zal ondersteunen. 

Mevrouw Karin Brouwers stelt dat de CD&V-fractie waardeert dat de nota twee bena-
deringen van inventariseren en beschermen verzoent: de geografische en de thematisch-
typologische, die opgang maakte in de vorige beleidsperiode maar nooit echt doorbrak. 
Daarnaast is het goed dat de reglementering in noodgevallen ad-hocbeschermingen moge-
lijk maakt, onder dezelfde kwaliteitsvoorwaarden en objectieve normen. Het lid waar-
schuwt wel voor systematisch gebruik daarvan. De goede verstandhouding met lokale 
besturen, eigenaars of  projectontwikkelaars zou immers verloren kunnen gaan. Het lid 
pleit er daarom voor zeer zuinig om te springen met de ad-hocbenadering. Alle topmonu-
menten zijn normaal gezien opgenomen in de inventarisatie en dus bekend. 

CD&V heeft ook vragen bij de financiële consequenties van de interne staatshervorming. 
Als in het premiestelsel het zwaartepunt verschuift van de curatieve monumentenzorg 
naar onderhoud, beheer en herbestemming, neemt dat niet weg dat restauratie veel mid-
delen vergt. Mevrouw Brouwers zou het betreuren als deze verschuiving tot gevolg had 
dat het totale Vlaamse krediet voor restauratie vermindert. Over het algemeen vindt het 
lid dat de verdeling van verantwoordelijkheden over de verschillende bestuursniveaus toch 
een onduidelijk kluwen blijft in de nota. 

De fractie van mevrouw Brouwers hecht veel belang aan de ontwikkeling van een sterke 
lokale poot via de intergemeentelijke diensten voor onroerend erfgoed, terwijl de beleids-
nota op dat punt heel voorzichtig blijft. Sommige, reeds bestaande samenwerkingsver-
banden hebben thans het statuut van projectvereniging. Probleem is dat men naar een 
dergelijke constructie geen gemeentelijke ambtenaren mag detacheren. Het statuut van de 
medewerkers blijft daardoor onduidelijk. Kan de minister dit verduidelijken?

Vervolgens vraagt de CD&V-fractie omzichtigheid met het op zich goede systeem van 
de stockaanbestedingen. Deze aanbestedingen zijn administratief  en juridisch een heikele 
kwestie en men mag daarover geen te grote verwachtingen creëren bij het publiek. 

Het plan om erfgoedeigenaars verder te sensibiliseren, wordt heel positief  beoordeeld 
door mevrouw Brouwers. 

Beschermde landschappen zijn vaak vormgegeven door de agrarische sector, die dus niet 
mag worden genegeerd. Mevrouw Brouwers vraagt in die gebieden niet alleen rekening te 
houden met immateriële waarden maar ook met het economische, zodat de oorspronke-
lijke actoren bijvoorbeeld de mogelijkheid tot uitbreiding van hun bedrijf  behouden. 
 
Tot slot informeert mevrouw Brouwers naar de stand van zaken van de voorbereiding van 
de richtlijnen aan de administratie voor aanvragen tot sloop van geïnventariseerde maar 
niet beschermde gebouwen. 

Mevrouw Mercedes Van Volcem zegt dat haar fractie de ambitieuze beleidsnota van de 
minister toejuicht. De nota brengt terecht verbanden aan met de beleisdomeinen Econo-
mie, Toerisme en Onderwijs. 

Anderzijds is mevrouw Van Volcem het totaal niet eens met het negatieve oordeel van 
de andere commissieleden over de houding van de administratie. In de provincie West-
Vlaanderen ervaart zij die juist als constructief  en gericht op overleg. Het lid heeft niet 
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de indruk dat de ambtenaren niet luisteren naar voorstellen inzake herbestemming of het 
aanbrengen van moderne toetsen of  comfort. Wel stuit men op normen uit andere regle-
menten, bijvoorbeeld voor de horeca. Het lid pleit voor een werkgroep over de omgang 
met herbestemming, waaraan ook de federale overheid deelneemt. Uitzonderingen moe-
ten mogelijk zijn, om te vermijden dat een restauranthouder bijvoorbeeld waardevolle 
balken verwijdert omdat ze reglementair te laag zijn. 

Het lid attendeert vervolgens op de problemen die worden veroorzaakt door de wijzi-
ging van adviezen, zoals bijvoorbeeld een plotse beschermingsprocedure voor eerst niet-
beschermingswaardig geachte gebouwen. Mevrouw Van Volcem kan begrijpen dat de 
opvattingen evolueren, maar als het beleid private investeringen en herbestemming nuttig 
acht, moet niet alleen Ruimtelijke Ordening overleg organiseren, maar ook Onroerend 
Erfgoed. De resultaten daarvan moeten vervolgens schriftelijk worden vastgelegd, zodat 
een bindend preadvies ontstaat. Investeerders beseffen dat authenticiteit waarde genereert, 
maar willen ook rechtszekerheid. 

Mevrouw Van Volcem erkent het belang van energiezuinige technieken in de restauratie. 

Verder vraagt zij, wat de geografische spreiding betreft, aandacht voor een stad als 
Brugge, naast de Westhoek en de Vlaamse Rand. De hele Brugse binnenstad staat op de 
UNESCO-lijst van het werelderfgoed. De stad Brugge vervult al jaren een voorbeeldfunc-
tie inzake erfgoedzorg, ook buiten de grenzen. De stad plant een internationale conferen-
tie over de ontwikkeling van werelderfgoedsteden in de 21ste eeuw. 

Ook Leuven zou als universiteitsstad een dossier voorbereiden voor erkenning als wereld-
erfgoed. Mevrouw Van Volcem wijst op de spanning tussen totale conservatie – zoals de 
UNESCO voorstaat – en de leefbaarheid van een hedendaagse stad. 

Mevrouw Van Volcem is het evenmin eens met het wantrouwen van verschillende leden 
tegenover lokale overheden. Ontvoogding vereist vertrouwen en de hogere overheid kan 
dus beter ondersteunend en begeleidend optreden. 

In het kader van alternatieve financiering, suggereert het lid fiscale voordelen aan eige-
naars die met eigen middelen een monument in ere herstellen. Als voorbeeld geeft zij de 
korting op de onroerende voorheffing voor eigenaars die verhuren via een sociaal verhuur-
kantoor. Gezien dit geen Vlaamse bevoegdheid is, vraagt het lid overleg met de federale 
regering. 

Herbestemming moet rendabel zijn, anders kan men geen private investeerders aantrek-
ken. Maar veel erfgoed is in handen van kloosters en kerkgemeenschappen, zoals 25 per-
cent van de Brugse binnenstad. Het lid pleit voor realiteitszin en sluit zich aan bij het 
pleidooi van de heer Caron voor overleg met de kerkelijke overheid over herbestemming. 
Zowel de ruimte als de middelen voor restauratie worden immers schaarser. 

Mevrouw Van Volcem wijst erop dat vele burgers het verschil niet kennen tussen bescher-
ming van een gebouw en opname op de inventarislijst. Wat is er ondertussen gebeurd op 
het vlak van bewustmaking daarover? De stad Brugge schreef  alvast 3800 eigenaars van 
panden op de lijst aan, koppelde in haar bouwverordening voorwaarden aan de opname 
op de lijst, en verleent subsidies en begeleiding door de dienst Monumentenzorg. 

De Brugse Commissie Stedenschoon bestaat al 150 jaar. Waarom kunnen geen soortge-
lijke commissies worden opgericht in dorpen, om niet bindende adviezen te geven en het 
erfgoed van dorpen mee te behoeden? Dat is goed voor de bewustwording en voor de druk 
op de lokale beleidsverantwoordelijken. Intergemeentelijke samenwerking kan ervoor zor-
gen dat een dorp bewaard blijft en niet verplicht wordt om zijn dorpsgezicht aan te tasten 



18 Stuk 189 (2009-2010) – Nr. 4

V L A A M S  P A R L E M E N T

met nieuwbouw om meer inwoners – en dus meer belastinginkomsten – aan te trekken. 
Mevrouw Van Volcem geeft het voorbeeld van Lissewege. 

Vervolgens verklaart het lid dat onroerend erfgoed, hoe belangrijk ook, niet mag prime-
ren op de economische ontwikkeling. Zo mag de ontwikkeling van een haven niet in het 
gedrang komen door bijvoorbeeld de thematische bescherming van graven of bunkers. 

Tot slot pleit mevrouw Van Volcem voor de bundeling van de kennis uit de innovatie van 
restauratietechnieken in een kenniscel, en suggereert ze de provincie West-Vlaanderen, met 
haar achterstand op het vlak van middelen voor master- en bacheloropleidingen, daarin 
een rol te laten spelen. 

De heer Bart Martens signaleert dat de Koninklijke Commissie voor Monumenten en 
Landschappen (KCML) opmerkt dat in 2014 niet alleen 100 jaar Eerste Wereldoorlog 
wordt herdacht maar ook 200 jaar Verdrag van Gent. Daarin hebben Canada, de Ver-
enigde Staten en het Verenigd Koninkrijk in 1814 definitief  de strijdbijl begraven. Het 
onderzoek naar de restauratie van de zaal waarin dat verdrag werd getekend, is ver gevor-
derd. Ook een koppeling met toerisme is mogelijk. Wat wil de minister met die suggestie 
van de KCML doen?

Verder sluit de heer Martens zich aan bij het pleidooi van de heer Caron om een proactief  
en omvattend herbestemmingsbeleid te voeren ten aanzien van het kerkelijk erfgoed van 
kloosterordes. De heer Martens stelt voor om voortaan de financiering van het onderhoud 
van al dan niet beschermd kerkelijk patrimonium aan de toegankelijkheid ervan te kop-
pelen. Hij geeft het voorbeeld van stedelijke kloostertuinen en stelt voor dit thema aan te 
kaarten in het overleg met de kerkelijke overheid en onafhankelijke ordes. 

Erfgoedconvenants kunnen inderdaad een goed instrument zijn om de steden en gemeen-
ten met een ernstig erfgoedbeleid – met een beleidsvisie en een ambtenaar, schepen en 
adviesraad voor onroerend erfgoed – te subsidiëren, naar analogie met de milieuconve-
nants. 

Wat het landschappelijke schoon betreft, dringt de heer Martens tot slot aan op aan-
dacht voor niet alleen de ecologische maar ook de architecturale kwaliteit van nieuwe 
constructies op het platteland, via onder meer beeldkwaliteitsplannen. Wat vandaag wordt 
gebouwd, is het erfgoed van de toekomst. In Nederland bestaan slooppremies voor leeg-
staande en landschapontsierende gebouwen en constructies op het platteland.

2. Antwoord van de minister

2.1. Algemeen – personeel en middelen

Minister Geert Bourgeois laat een antwoord op de vraag van de heer Sauwens over de per-
soneelscapaciteit voor onroerend erfgoed als bijlage 1 aan het verslag toevoegen. De tabel 
geeft een overzicht van de personeelscapaciteit in het Vlaams Instituut voor het Onroe-
rend Erfgoed (VIOE), het Departement Ruimtelijke Ordening, Woonbeleid en Onroe-
rend Erfgoed (RWO), het Agentschap Ruimte en Erfgoed en van de expertencommisssie 
Onroerend Erfgoed. Enkel de personeelsleden die binnen het beleidsveld Onroerend Erf-
goed werken werden opgelijst. Net als in andere beleidsdomeinen is personeelsgroei op 
dit ogenblik niet mogelijk en is integendeel een efficiëntieoefening aan de gang. Voor het 
vervolledigen van de inventarissen wordt getracht personen, verenigingen en lokale over-
heden als vrijwilligers in te schakelen. Om te vermijden dat ze andere normen hanteren 
dan het VIOE, wordt thans een sjabloon ontwikkeld. Die handleiding moet ervoor zorgen 
dat de inspanningen achteraf  nuttig zijn voor het agentschap, dat moet beslissen of  een 
pand al dan niet op de lijst komt. 
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Het is de vaste wil van de minister om meer middelen in te zetten voor onroerend erfgoed 
als er daartoe mogelijkheden zijn in de loop van de regeerperiode. Maar de eerste begro-
tingsprognoses wijzen daar niet meteen op. Tot nader order blijft de bijkomende beleids-
ruimte voor de hele regeerperiode en voor alle sectoren samen 1 miljard euro bedragen. In 
de meest gunstige hypothese gaat het om 1,4 miljard euro. Inventiviteit en creativiteit zijn 
aangewezen. 

2.2. Geïntegreerde beschermingsstrategie

De minster zegt helemaal geen vertragend beleid te willen voeren, maar integendeel actief  
te willen optreden. De minister is van plan werk te maken van de geïntegreerde bescher-
mingsstrategie en van de herkenbaarheid. De nieuwe naam Ruimte en Erfgoed van het 
agentschap creëert al meteen een nieuwe visibiliteit. Zichtbaarheid, communicatie en 
draagvlak hangen samen. 

Minister Bourgeois onderstreept dat bij de bescherming twee sporen zullen worden 
gevolgd, zowel het geografische als het thematisch-typologische. Beide benaderingen heb-
ben voordelen en beperkingen. 

Ad hoc beschermen blijft wel degelijk een uitzonderingsmaatregel, maar de maatregel 
blijft anderzijds nodig, omdat altijd wel beschermingswaardige gebouwen door de mazen 
van het net dreigen te vallen. De minister beseft dat de toepassing geen voorbeeld is van 
goed beleid, want dat moet juist rechtszekerheid scheppen. Wie zich aan de regels houdt, 
moet weten wat hij te verwachten heeft. Wijziging van adviezen is mogelijk door voort-
schrijdend inzicht, maar er moet zoveel mogelijk worden vermeden dat een overheid aan 
het einde van een lang traject en na investeringen, plots een ad-hocbeslissing tot bescher-
ming neemt. 

De minister legt uit dat in de beheersplannen afspraken moeten worden gemaakt die 
garanties bieden. Zij maken in de latere procedure vrijstellingen mogelijk, die dus geen 
teken zijn van normloosheid. 

Wat de druk op de dorpen en de kust betreft, wijst de minister op het begin van een actie-
ver beschermingsbeleid en geeft het voorbeeld van Koksijde, Oostende en Knokke. Precies 
om die lokale inspanningen in te passen in het beleid, wordt een sjabloon voor de inventa-
risatie van bouwkundig erfgoed opgesteld. 

Het is de taak van VIOE om te slagen in het opstellen en bijhouden van de erfgoedba-
lans. Wat bijvoorbeeld de Monumentenwacht vaststelt bij inspecties, zal mee in de balans 
worden opgenomen. De uitdaging is om zo veel mogelijk te realiseren met de bestaande 
mensen en middelen. 

De prioriteiten inzake inventarisatie komen voort uit noodzaak. Vlaams-Brabant heeft de 
meest verouderde inventaris, waarin moderne architectuur volkomen ontbreekt. Dezelfde 
achterstand in actuele gegevens bepaalde de keuze van stadskernen, die dus geen waarde-
ring inhoudt. 

Een meerjarenplanning voor de bescherming komt er volgens de minister zeker. De 
beschermingsactiviteit valt niet stil, er is al een kalender opgemaakt voor 2010. Aan de 
hand van de gebiedsdekkende inventaris, zullen nieuwe beschermingen volgen. VIOE 
zorgt wel degelijk ook voor de doorstroming van informatie. Bij de decreetgeving over 
de inventarisatie werd weinig aandacht besteed aan communicatie, maar het agentschap 
probeert dat euvel te verhelpen. 



20 Stuk 189 (2009-2010) – Nr. 4

V L A A M S  P A R L E M E N T

Minister Bourgeois erkent dat ook de wederopbouwarchitectuur zorg verdient. Wat de 
herdenking van de Eerste Wereldoorlog betreft, wijst hij op de ontwikkeling van een her-
inneringspark in samenwerking met het team Vlaams Bouwmeester.

Wat de erfgoedsteden betreft, antwoordt de minister dat de UNESCO niet altijd duidelijk 
is over de implicaties van de opname op de lijst van werelderfgoed. Hij wil daarover met 
UNESCO in overleg gaan. Als hij daartoe wordt gevraagd door de universiteitsstad Leu-
ven, wil hij in elk geval voor dat dossier gaan. 

De idee van een kwaliteitslabel voor architecten wil de minister door de administratie laten 
onderzoeken. Ook de idee van een kwaliteitslabel voor aannemers in de sector, neemt de 
minister mee. Misschien kunnen criteria worden ingebouwd in de openbare aanbestedin-
gen of in de subsidievoorwaarden. In de privésector ligt dat wel anders dan bij openbare 
aanbestedingen. 

Wat de hoogte van kwaliteitsnormen betreft, is de minister voorstander van een oplos-
singsgerichte attitude bij de ambtenaren. Het slechtste dat een overheid kan doen, is res-
tauraties blokkeren. De administratie moet meedenken met de burger, de ondernemingen, 
de verenigingen en de lokale overheden. Bij restauraties moet ook het agentschap oog heb-
ben voor de nieuwe normen inzake energieprestatie en binnenklimaat, die overal gelden. 
De minister verkiest het stimuleren van nieuwe technieken boven groot energieverlies bij 
de verwarming van monumenten. Voor de botsingen met federale reglementen mikt hij op 
pragmatische oplossingen. 

De minister is het eens met het pleidooi voor driepartijenoverleg met Ruimtelijke Orde-
ning en Onroerend Erfgoed tegelijk. Als het optreden van de overheidsambtenaren geen 
eenheid vertoont, is dat frustrerend voor de initiatiefnemers. 

Minister Bourgeois laat een nota over de gevolgen van de Vlaamse Codex Ruimtelijke 
Ordening aan het verslag toevoegen. De rechtstreekse gevolgen voor het erfgoedbeleid 
situeren zich binnen het plannings- en vergunningenbeleid van de Vlaamse Codex Ruim-
telijke Ordening.

Het besluit inzake de onroerenderfgoedtoets is principieel goedgekeurd door de Vlaamse 
Regering. De adviesprocedures lopen.

Repliek

Mevrouw Mercedes Van Volcem heeft het moeilijk met het feit dat de eigenaar van een 
onroerend goed dat op de lijst komt, geen bezwaar kan aantekenen. In de beschermings-
procedure kan dat wel. 

Minister Geert Bourgeois spreekt haar tegen. Bezwaarprocedures zijn wel degelijk moge-
lijk, er zijn er trouwens al ingeleid bij de Raad van State. De minister erkent wel dat er 
geen individuele betekening is, maar dat is een optie van de decreetgever. De inventaris is 
als geheel gepubliceerd. Bovendien heeft de opname in de inventaris weliswaar implica-
ties zoals een verbod om te slopen zonder vergunning, maar dat staat nog niet gelijk met 
bescherming. 

2.3. Partners in de erfgoedzorg

Erfgoedverenigingen

Wat de erfgoedverenigingen betreft, streeft minister Bourgeois naar samenwerking tussen 
degene die daar rijp voor zijn, en niet naar centralisering. Wat de minister wil is een soort 
Natuurpunt voor erfgoed. De huidige vzw’s hebben slechts enkele duizenden leden en 
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dat heeft niet dezelfde draagkracht. Hij kijkt ook naar het Britse model van de National 
Trust.

Evenementen zijn heel belangrijk voor de bewustmaking en concrete suggesties zijn altijd 
welkom. De minister is het ermee eens dat de herdenking van de Eerste Wereldoorlog niet 
beperkt kan blijven tot de Westhoek. Er moeten ook elders evenementen worden georga-
niseerd. Over de suggestie om in 2014 ook het Verdrag van Gent te herdenken, laat hij zich 
informeren. De minister is voorstander van een brede benadering. 

Interne staatshervorming

De koppelsubsidies voor restauratie worden afgeschaft op vraag van de provincies, maar 
de minister deelt de zorg van de commissie dat het totale budget niet mag verkleinen. 
De interne staatshervorming wordt volop voorbereid in het beleidsdomein Binnenlands 
Bestuur, maar wordt een zaak van alle beleidsdomeinen. De minister wil snel met een eer-
ste nota naar de Vlaamse Regering. In 2010 ligt de nadruk op advisering en overleg met 
de belanghebbenden. 

Wat het erfgoedbeleid betreft, is de Vlaamse overheid de trekker. Het regionale niveau 
heeft de capaciteit, de kennis, de agentschappen en de wetenschappelijke instellingen. De 
andere niveaus, hoe uitstekend ze ook werken, volgen. Of de regionale bescherming kan 
worden aangevuld met een lokale bescherming, is een van de elementen die moeten wor-
den bekeken. 

De interne staatshervorming zal leiden tot een verschuiving van mensen, middelen en 
bevoegdheden in alle richtingen. De minister herhaalt dat 2010 een jaar van overleg wordt. 
Hij heeft al afspraken met de Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten (VVSG) en 
de Vereniging van de Vlaamse Provincies (VVP). De minister is bezig met een ronde van 
de Vlaamse provincies, waarin hij burgemeesters, schepenen, secretarissen, en vertegen-
woordigers van de OCMW’s en de provincies zelf  ontmoet. 

Doel van de hele operatie interne staatshervorming is meer efficiëntie en effectiviteit. 
Thans zijn de intermediaire bestuursniveaus veel te talrijk. 

Het premiestelsel moet inderdaad worden vernieuwd. Een optie, die nog verder moet 
onderzocht worden, is om het Vlaamse en het lokale niveau een verschillende klemtoon te 
geven, respectievelijk restauratie en onderhoud. Ook het erfgoedbeleid heeft een midden-
veld nodig, al kan dat niet van bovenaf worden opgelegd. De overheid kan wel incentives 
geven. 

Convenanten moeten zeker worden overwogen, alleen zijn er weinig middelen om ze te 
onderbouwen. Ook op dit punt zal volgens de minister creativiteit nodig zijn. 

Intergemeentelijke samenwerking

De minister ondersteunt de intergemeentelijke samenwerking ook inzake Erfgoed. Er 
loopt een eerste proefproject in Riemst, de stad Izegem onderzoekt de mogelijkheid en 
er zijn ook al contacten tussen Brugge en de omliggende gemeenten. Niet elke stad of 
gemeente heeft voldoende draagkracht om een eigen erfgoeddienst te ontwikkelen. Soms 
is het gebied of  het aantal objecten te klein. Die intergemeentelijke structuren moeten 
wel eenvoudig en transparant zijn. De configuratie van zones van samenwerking moet 
daarom zo veel als mogelijk gelijklopen voor verschillende aangelegenheden. De minister 
wil komen tot omschrijvingen die goed kunnen samenwerken op diverse gebieden. Het 
probleem van de detachering van ambtenaren laat hij door de administratie onderzoeken 
(zie bijlage 4 bij dit verslag). Zelf  is de minister voorstander van zoveel mogelijk mobiliteit 
tussen bestuursniveaus.
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Sociale economie

De sociale economie is een nuttig denkspoor voor de restauratie en het beheer van onroe-
rend erfgoed, dat de minister voor onderzoek en voor dialoog met het beleidsveld Sociale 
Economie zal doorgeven aan de diensten. 

2.4. Voorwaarden voor erfgoedzorg

Alternatieve financiering

Op het vlak van fiscaliteit en alternatieve financiering zijn nog geen keuzes gemaakt. De 
minister beseft dat publiek-private samenwerking op tal van andere vlakken niet echt een 
succes was tot nu toe. In de beleidsnota staan de instrumenten opgelijst die al werden 
onderzocht. Een aantal hefbomen, zoals de onroerende voorheffing, heeft het Vlaams 
Gewest zelf  in handen. Maar ook een rollend begrotingsfonds is mogelijk, dat ook uit 
andere bronnen wordt gestijfd en waar eigenaars leningen kunnen bij afsluiten tegen zeer 
lage rentevoeten. De minister erkent wel dat de meeste hefbomen in federale handen zijn. 

Regelgeving

De minster herhaalt geen vertragend beleid te willen voeren, maar integendeel actief  te 
willen optreden. Zo is hij bezig met de voorbereiding van de ratificatie van verdragen die 
al lang hadden moeten geratificeerd zijn, waaronder het Verdrag van Malta. Over dat laat-
ste heeft de Vlaamse Regering eindelijk, als een van de laatste in West-Europa, een beslis-
sing genomen. Het ontwerp wordt ter ratificering aan het Vlaams Parlement voorgelegd. 
De andere nog te ratificeren conventies en verdragen worden opgesomd in de beleidsnota. 

Daarnaast loopt ook de voorbereiding van het nieuwe decreet inzake onroerend erfgoed, 
onder meer door de administratie. De minister belooft met een visienota naar de commis-
sie te komen en niet met een kant-en-klaar ontwerp van decreet. Hij is immers voorstan-
der van een parlementair debat op hoofdlijnen. 

2.5. Maatschappelijke dynamiek

Hergebruik en herbestemming

Herbestemming is voor de minister maar een van de criteria voor de toekenning van pre-
mies en dus niet doorslaggevend, zoals door sommigen wordt gevreesd. Herbestemming 
krijgt wel een groter gewicht dan tot nu toe het geval was. 

De beste bestemming is niet altijd de oude, men moet volgens de minister durven naden-
ken over nieuwe bestemmingen. Het contract met Erfgoed Vlaanderen over het Konink-
lijk Paleis in Antwerpen is door een vorige regering afgesloten. Erfgoed Vlaanderen heeft 
het dossier met zorg opgevolgd. De minister is alvast trots op de nakende heropening van 
het paleis als museum en met de originele meubels. Hij heeft geen weet van culturele clau-
sules die niet zijn nageleefd maar zal dit laten nakijken en de informatie aan de commissie 
bezorgen.

Met het Agentschap voor  Facilitair Management wil de minister het eigen patrimonium 
in kaart brengen, met het oog op valorisatie. Waar nodig, zal worden gerestaureerd, zoals 
eerder gebeurde met Alden Biesen en het Koninklijk Paleis op de Meir in Antwerpen. Dat 
gebeurde in samenspraak tussen Bestuurszaken en Erfgoed. 

Over het orgelpatrimonium heeft de minister een nota bij de administratie opgevraagd, die 
bij het verslag zal worden gevoegd (zie bijlage 3). 
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Over de specifieke gevallen van zwembaden stelt hij een aanvullende schriftelijke vraag 
voor. 

Platteland, landbouw en windenergie

De minister zal advies vragen over de mogelijkheid van een slooppremie voor leegstaande 
en ontsierende gebouwen op het platteland. Dit is een originele uitdaging in het kader van 
een erfgoedbeleid. 

De minister deelt ook de economische zorgen die werden geuit inzake landbouw en de 
vraag naar aandacht voor de kwaliteit van nieuwe, grootschaligere constructies. Er is al 
overleg geweest tussen het kabinet en de landbouworganisaties, en dat zal worden voort-
gezet. De landbouworganisaties vinden alvast de gevraagde investeringen in kwaliteit te 
duur, waarop de minister documentatie heeft laten opvragen. De zoektocht naar een even-
wicht tussen landschapszorg en de economische benadering moet op feiten zijn gebaseerd. 

De minister zegt dat hij ook betrokken is bij de voorbereiding door de minister van Ruim-
telijke Ordening van een ruim afwegingskader voor de locatie van windmolens. 

Tussen onroerend erfgoed, natuurontwikkeling en economische activiteit is volgens de 
minister vaak een afweging nodig. Dat zijn keuzes die men moet maken. 

Kerkelijk erfgoed

De minister zegt dat bisschop Vangheluwe door de kerkelijke overheid gemandateerd is 
voor overleg over het kerkelijke erfgoed. De minister hoopt dat er met de nieuwe kardi-
naal geen nieuwe visie omtrent kerkelijk erfgoed komt, want de eerste dialoog was goed. 
Herbestemming moet gebeuren met respect voor de kerkelijke functie, daarvan zijn er 
mooie binnen- en buitenlandse voorbeelden. 

De minister heeft ook aandacht voor de kloosters, maar dat is een andere probleemstelling 
omdat het decreet op de erediensten bepalingen van het keizerlijke decreet overnam. De si-
tuatie in Vlaanderen verschilt met die in Nederland door het ontbreken van kerkfabrieken 
en de veelheid van kerken. Minister Bourgeois wijst wel op de bestaande bereidheid om 
vooruitgang te boeken en wil zo snel mogelijk een gemengde werkgroep oprichten onder 
leiding van de Vlaams Bouwmeester.

III. MET REDENEN OMKLEDE MOTIES

Tot besluit van de bespreking van de beleidsnota werden, na schriftelijke aankondiging 
ter zitting, met redenen omklede moties ingediend door mevrouw Liesbeth Homans, de 
heer Johan Sauwens, mevrouw Michèle Hostekint, de heer Wilfried Vandaele, mevrouw 
Karin Brouwers en de heren Bart Martens en Bart Caron (Parl. St. Vl. Parl, 2009-10, nr. 
189/2) en door de dames Mercedes Van Volcem en Gwenny De Vroe en de heren Dirk Van 
Mechelen, Karlos Callens en Sven Gatz (Parl. St. Vl. Parl, 2009-10, nr. 189/3).

De voorzitter,

Bart MARTENS

De verslaggevers,

Wilfried VANDAELE

Mercedes VAN VOLCEM
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BIJLAGEN
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BIJLAGE 1:

Overzicht van het aantal personeelsleden van het Departement RWO, 
het Agentschap Ruimte en Erfgoed, het VIOE en de Inspectie RWO

die binnen het beleidsveld Onroerend Erfgoed werken
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Personeelscapaciteit van het Vlaams Instituut voor het Onroerend Erfgoed op 31/12/2009

aantal personeelsleden aantal VTE
Niveau A Directieteam 6 6,00

Adj. v/d directeur 22 20,90
Wetenschappelijk attache
(inventarisatie + onderzoek) 48 43,10

Niveau A Totaal 76 70,00
Niveau B 11 10,40
Niveau C 26 20,00
Niveau D vooral arbeiders 39 37,40
Totaal 152 137,80

Personeelscapaciteit van het departement op 31/12/2009

aantal personeelsleden aantal VTE
Niveau A Adj. v/d directeur (ASBOE) 5 4,60

Jurist (AJD) 1 0,75
Niveau A Totaal 6 5,35
Niveau B 0 0,00
Niveau C 0 0,00
Niveau D 0 0,00
Totaal 6 5,35

Personeelscapaciteit van Expertencommissie Onroerend Erfgoed 31/12/2009

aantal personeelsleden aantal VTE
Niveau A Adj. v/d directeur 1 1,00
Niveau A Totaal 1 1,00
Niveau B 0 0,00
Niveau C 0 0,00
Niveau D 0 0,00
Totaal 1 1,00

Personeelscapaciteit vanRuimte&Erfgoed - onroerend erfgoed 31/12/2009

aantal personeelsleden aantal VTE
Niveau A Adj. v/d directeur 92 88,00
Niveau A Totaal 92 88,00
Niveau B 7 7,00
Niveau C 31 27,00
Niveau D 5 5,00
Totaal 135 127,00
* exclusief Management (administrateur-generaal, algemeen directeur, 6 afdelingshoofden)
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BIJLAGE 2:

Nota over de gevolgen van de Vlaams Codex Ruimtelijke Ordening 
op het erfgoedbeleid
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De gevolgen van de Vlaams codex Ruimtelijke Ordening op het erfgoedbeleid

De rechtstreekse gevolgen voor het erfgoedbeleid situeren zich binnen het plannings- en 
vergunningenbeleid van de Vlaamse codex Ruimtelijke ordening. 

I. Grootschalige stedenbouwkundige projecten van strategisch belang

Een ruimtelijk project van gewestelijk strategisch belang opent voor de Vlaamse regering de 
mogelijkheid om gebruik te maken van administratiefrechtelijke faciliteiten voornamelijk om 
op bepaalde punten van een reeks procedureregels uit diverse decreten af te wijken. 

Zo kan de Vlaamse regering in het kader van een ruimtelijk project van gewestelijk en 
strategisch belang afwijken van de inhoud en vormgeving van het aanvraagdossier, de 
chronologie van het procedureverloop en de duur van de behandeltermijnen zoals is 
vastgesteld bij onder meer het decreet van 3 maart 1976 tot bescherming van monumenten 
en stads- en dorpsgezichten, het decreet van 30 juni 1993 houdende bescherming van het 
archeologisch patrimonium en het decreet van 16 april 1996 betreffende de landschapszorg. 
(art. 3.2.1., §1) 

Het betreft hier een uitzonderingsregeling die restrictief moet worden geïnterpreteerd. De 
faciliteiten bieden evenwel geen rechtsgrond om vrijstelling te verlenen van de materiële 
verplichtingen die zijn vastgesteld bij of krachtens voormelde decreten. ( art. 3.2.1. §2) 

II. Vergunningenbeleid

Nieuw in de ruimtelijkeordeningswetgeving is de figuur van de meldingsplichtige werken.
Conform artikel 4.2.2. §1 bepaalt de Vlaamse regering de gevallen waarin de 
vergunningsplicht wordt vervangen door een verplicht melding van de handelingen aan het 
college van burgemeester en schepenen.  

Ook met betrekking tot zonevreemd beschermd erfgoed zijn afwijkingsmogelijkheden van 
stedenbouwkundige voorschriften in de Vlaamse codex RO voorzien. Nieuw1 is dat naast 
definitief beschermde monumenten, ook voor hoofdzakelijk vergunde constructies die slechts 
voorlopig zijn beschermd als monument of die gelegen zijn in een voorlopig of definitief 
beschermd dorps- of stadsgezicht of een landschap, in om het even welk 
bestemmingsgebied, van de stedenbouwkundige voorschriften kan worden afgeweken. Dit 
alles op voorwaarde dat een gunstig advies van het beleidsveld onroerend erfgoed wordt 
bekomen. (artikel 4.4.6) 

Specifiek voor het advies inzake monumenten of constructies gelegen in beschermde 
stads- en dorpsgezichten geldt het bindende advies via de rechtstreeks doorwerking van 
het decreet van 3 maart 1976 tot bescherming van monumenten, stads- en dorpsgezichten, 
zoals gewijzigd door het aanpassings- en aanvullingsdecreet. Het nieuwe artikel 11,§4, 
vierde lid van het monumentendecreet bepaalt dat het advies van het bevoegde agentschap 
op bindende wijze aangeeft of stedenbouwkundige vergunningverlenende overheid de 
machtiging mag geven om stedenbouwkundig vergunningsplichtige werken uit te voeren aan 
een beschermd monument of aan een niet als monument beschermde constructie gelegen in 
een beschermd stads- of dorpsgezicht. 

Een belangrijke nieuwigheid is de invoering door het aanvulings- en aanpassingsdecreet 
van een beroepsprocedure tegen een voornemen van het bevoegde agentschap om de 
machtiging te weigeren.

                                            
1 Ten opzichte van het oude artikel 195bis DRO van 18 mei 1999
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Wanneer de vereiste machtiging aangevraagd wordt buiten een vergunningsprocedure wordt 
voorzien in een administratief beroep tegen een eventuele weigeringsbeslissing. Het beroep 
wordt ingesteld bij de Vlaamse regering, die het advies inwint van een expertencommissie.
Wanneer de machtigingsaanvraag geïntegreerd is in een reguliere vergunningenprocedure 
dan geldt bij een eventueel beroep tegen de vergunningsbeslissing dat de deputatie een 
uitspraak kan doen over de toekenning of de weigering van de machtiging op voorwaarde 
dat zij het bij de expertencommissie ingewonnen advies overneemt. 
Ook de Raad voor Vergunningenbetwistingen kan bij de behandeling van beroepen omtrent 
vergunningsbeslissingen waarmee een machtiging gemoeid is, steeds het advies van de 
expertencommissie inwinnen. 

Verdere bepalingen betreffende de werking van de expertencommissie werden vastgelegd in 
het Besluit van de Vlaamse Regering van 5 juni 2009 tot wijziging van het besluit van de 
Vlaamse Regering van 17 november 1993 tot bepaling van de algemene voorschriften 
inzake instandhouding en onderhoud van monumenten en stads- en dorpsgezichten en van 
het besluit van de Vlaamse Regering van 14 mei 2004 tot oprichting van het intern 
verzelfstandigd agentschap zonder rechtspersoonlijkheid Vlaams Instituut voor het 
Onroerend Erfgoed. 

Het aanpassings- en aanvullingsdecreet RO voert tevens in artikel 11, § 4, tweede en derde 
lid van het monumentendecreet gewijzigde regels in voor de vergunningsplichtige werken. 
Zo worden niet vergunningsplichtige werken aan niet beschermde constructies 
gelegen binnen een beschermd stads- en dorpsgezicht voortaan gemeld bij het college 
van burgemeester en schepenen. De aangemelde werken mogen worden aangevat vanaf de 
20ste dag na de melding, tenzij het college meedeelt dat de werken van aard zijn om de 
wezenlijke eigenschappen van het beschermde geheel te verstoren. In dat geval moet de 
aanmelder een machtiging vragen aan het bevoegde agentschap.  

Nog met betrekking tot het onroerend erfgoed voert het aanpassings- en aanvullingsdecreet 
met de invoeging van een nieuw artikel 12/1 en artikel 12/2 in het monumentendecreet een 
volledig nieuw advies in met name de onroerenderfgoedtoets.
Deze toets moet gebeuren voor aanvragen van een vergunning voor het slopen van een als 
bouwkundig erfgoed geïnventariseerde constructie.  

Tot slot hebben volgende uitvoeringsbesluiten van de Vlaamse Codex Ruimtelijke ordening 
ook gevolgen voor het onroerend erfgoedbeleid: 

• Besluit van de Vlaamse Regering van 14 april 2000 tot bepaling van de vergunnings-
plichtige functiewijzigingen en van de werken, handelingen en wijzigingen waarvoor geen 
stedenbouwkundige vergunning nodig is

o Art. 3, 5° : aanbrengen van fotovoltaïsche zonnepanelen is vrijgesteld van 
vergunning bij vergunde gebouwen behalve op beschermde of voorlopig 
beschemde monumenten, … 

o Art. 3, 8° : de vrijstelling van vergunning voor volledige afbraak van 
vrijstaande constructies bij vergunde gebouwen geldt niet voor gebouwen 
opgenomen in de vastgestelde inventaris 

o Art. 3, 18° : het uitvoeren van werkzaamheden ( aanleg fietsparkeerplaatsen, 
parkeerruimten <150 m², andere verhardingen of heraanleggen van 
kruispunten) op het openbaar domein is niet vrijgesteld van vergunning als 
deze in een stads- of dorpsgezicht of in onmiddellijk omgeving van een 
(voorlopig)beschermd monument is gelegen 

• Besluit van de Vlaamse Regering van 28 mei 2004 betreffende de dossiersamenstelling 
van de aanvraag voor een stedenbouwkundige vergunning
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o Art. 20 : om volldig te zijn moet het dossier van de aanvraag van een 
stedenbouwkundige vergunning mbt een als monument of stads- en 
dorpsgezicht beschermd goed extra stukken indienen.

• Besluit van de Vlaamse Regering van 5 mei 2000 betreffende de openbare onderzoeken 
over aanvragen tot stedenbouwkundige vergunning en verkavelingsaanvragen 

o Art. 3,§3,7°: werken, handelingen en wijzigingen aan of palend aan een 
beschermd monument of op een ontwerp van lijst voorkomend monument 
worden onderworpen aan een openbaar onderzoek. 

• Besluit van de Vlaamse Regering van 5 juni 2009 tot aanwijzing van de instanties die 
over een vergunningsaanvraag advies verlenen 

o Art. 1.,1° : het agentschap Ruimte en Erfgoed is één van de instanties die 
overeenkomstig artikel 4.7.16,§1 VCRO om advies worden verzocht 

• Besluit van de Vlaamse Regering van 28 november 2003 tot vaststelling van de lijst van 
toelaatbare zonevreemde functiewijzigingen 

o Art. 10. Met toepassing van artikel 4.4.23 van de Vlaamse Codex Ruimtelijke 
Ordening kan een vergunning worden verleend voor het geheel of gedeeltelijk 
wijzigen van het gebruik van een gebouw of gebouwencomplex, voorzover 
aan al de volgende voorwaarden voldaan is:  
1° het gebouw of gebouwencomplex is opgenomen in de inventaris van het 
bouwkundige erfgoed, vermeld in artikel 12/1 van het decreet van 3 maart 
1976 tot bescherming van monumenten, stads- en dorpsgezichten;  
2° de voortzetting van de vroegere functie blijkt niet haalbaar of garandeert de 
duurzame leefbaarheid van het gebouw of het gebouwencomplex niet;  
3° de nieuwe functie laat de erfgoedwaarde ongeschonden of verhoogt ze;  
4° de entiteit van het agentschap RO-Vlaanderen van het Vlaams Ministerie 
van Ruimtelijke Ordening, Woonbeleid en Onroerend Erfgoed, die met de zorg 
voor het onroerend erfgoed belast is, brengt een gunstig advies uit over de 
aanvraag. Ze spreekt zich minstens uit over de in 1°, 2° en 3° vermelde 
voorwaarden. 
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BIJLAGE 3:

Informatie over de orgelinventaris met betrekking tot de internationale  
studie naar de kwaliteit van Vlaamse orgelrestauratie
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Informatie over de orgelinventaris met betrekking tot de  internationale studie naar de 
kwaliteit van Vlaamse orgelrestauratie 

In de vermelde studie wordt bij de beleidsaanbevelingen in punt 9 verwezen naar de (niet 
voltooide) orgelinventaris.  In deze nota bezorg  ik u  een overzicht  van de historiek  van 
deze  inventaris,  een  noodzakelijke  nuancering  en  relativering  van  de  voorgestelde 
beleidsaanbeveling en de planning voor de afwerking van deze inventaris en de integratie 
ervan in de inventaris van het bouwkundig erfgoed. 

 

Historiek  

De  orgelinventarisatie  werd  in  1970  aangevat,  op  persoonlijk  initiatief  van  Dhr.  J. 
Fleerackers, kabinetschef bij de Vlaamse minister van Cultuur. 

De inventarissen werden in een sobere boekvorm uitgegeven en vertoonden ‐ ondanks de 
degelijke  kwalitatieve  inhoud  ‐  nog  vele  hiaten.  Een  orgeldeskundige  was  als 
wetenschappelijke medewerker  in dienst bij het  vast  secretariaat  van de KCML. Na de 
oprichting  van  een permanente  "Rijksdienst"  kwam  er  in  1973  één orgeldeskundige  in 
dienst, versterkt met een tweede medewerker in 1974. 

De twee personeelsleden konden de inventarisrapporten ruimer en grondiger uitwerken. 
Eveneens bouwden deze deskundigen gaandeweg ervaring op die  leidde tot een stijging 
de kwaliteit. Anderzijds konden zij zich niet baseren op  (buitenlandse) voorbeelden van 
orgelinventarissen.  Het  ritme  van  de  inventarisatie  verliep  daardoor  relatief  trager. 
Bovendien waren de orgeldeskundigen verantwoordelijk voor de beschermingsdossiers, 
het  beheer,  adviesverlening  en  de  opvolging  van  restauraties.  Hierdoor  bleef  de 
inventarisatie slechts een nevenactiviteit. 

In  de  jaren  1990  stelde  zich  voor  de  orgelinventaris  hetzelfde  probleem  als  voor  de 
inventaris  van  het  Bouwkundig  erfgoed  :  overstappen  naar  digitale  ontsluiting  leek 
onontkoombaar,  en het  verder publiceren  in boekvorm was  van bijkomstig belang. De 
zwakte van papieren publicaties, nl. het snel verouderen van  informatie,  liet zich steeds 
sterker voelen, o.m. door het groeiende aantal restauraties. Daarom zijn de recente delen 
van de orgelinventaris niet langer in boekvorm verspreid. 
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Nuancering van de beleidsaanbeveling 

In de studie wordt voor de orgelinventaris de volgende aanbeveling geformuleerd : 

De orgelinventaris, die na bijna 35 jaar nog steeds niet voltooid is moet prioritair worden 
beëindigd.  De  reeds  gepubliceerde  delen  moeten  grondig  op  fouten  worden 
gecontroleerd. Dit  is een omvangrijk werk waar de nodige  fondsen voor moeten worden 
uitgetrokken.  Er  is  geen  goed  beleid mogelijk  zonder  gedegen  inventaris. Hiervoor  kan 
men best beroep doen op personen die men op zelfstandige basis inhuurt. Kwaliteit kan op 
die manier worden geëist. 

Zoals  hierboven  reeds  gesteld,  moeten  de  reeds  gepubliceerde  delen  van  de 
orgelinventaris  geactualiseerd  worden.  Daarnaast  dienen  de  ontbrekende  delen 
afgewerkt  te  worden.  Het  veldwerk  is  reeds  voltooid  voor  het  volledige  Vlaamse 
grondgebied.  

Vanaf 2004, bij de oprichting van het VIOE, wijdde een onroerend erfgoedonderzoeker 
met specialisatie orgels, zijn aandacht voltijds aan de redactionele verwerking van de nog 
ongepubliceerde inventarisrapporten en de actualisatie en vernieuwde ontsluiting van de 
vroegere gedrukte inventarisboeken. Er is dan ook geen directe noodzaak om de opmaak 
van de orgelinventaris uit te besteden. 

 

Planning voor de afwerking van de orgelinventaris en integratie in de inventaris van het 
bouwkundig erfgoed 

Het  redactioneel werk  aan de orgelinventaris  is  reeds  ver gevorderd.  Streefdoel  is  een 
gebiedsdekkende, geactualiseerde en digitaal ontsloten inventaris tegen 2013‐2014. 

Gezien  het  permanent  evoluerende  karakter  van  inventarissen  is  beslist  om  deze  niet 
langer  te  ontsluiten  via  gedrukte  publicaties,  maar  via  gemakkelijk  raadpleegbare 
internettoepassingen.  Een  geschikte  ontsluiting  voor  de  orgelinventaris  is  ondertussen 
gevonden.  

De orgelinventaris zal worden geïntegreerd in de inventaris van het bouwkundig erfgoed. 
Hierdoor  kan  bij  elk  bouwkundig  erfgoedelement  uit  de  inventaris  dat  een waardevol 
orgel  bevat,  de  beschrijving  van  dit  orgel  geraadpleegd  worden  via 
http://inventaris.vioe.be.  Daarnaast  worden  alle  beschrijvingsfiches  van  orgels  apart 
gebundeld tot een orgelinventaris. Deze inventaris zal bestaan uit een PDF‐document dat 
via een eenvoudige link op de inventariswebsite en www.vioe.be gedownload zal kunnen 
worden.  
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In een eerste fase (eerste helft van 2010) zal de orgelinventaris van de arrondissementen 
Diksmuide, Ieper en Veurne online worden geplaatst. Het VIOE zal van deze gebeurtenis 
gebruik maken om de nieuwe ontsluitingswijze van de orgelinventaris kenbaar te maken 
via verschillende kanalen, zoals in vaktijdschriften.  

De nog niet gepubliceerde inventarisrapporten worden in de komende jaren redactioneel 
op punt gesteld en online geplaatst. De vroeger in boekvorm gepubliceerde inventarissen 
worden  gedigitaliseerd,  aangevuld  en  geactualiseerd.  Vooral  de  oudste 
inventarisrapporten  (provincie Oost‐Vlaanderen,  1974)  zullen grondig geactualiseerd en 
aangevuld moeten worden. 
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BIJLAGE 4:

Intergemeentelijke samenwerking – projectverenigingen: personeel
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Intergemeentelijke samenwerking  – projectverenigingen: personeel 

Een projectvereniging, zoals bedoeld in artikel 13 e.v. van het decreet van 6 
juli 2001 houdende de intergemeentelijke samenwerking, is een 
samenwerkingsverband met eigen rechtspersoonlijkheid. Deze rechtspersoon 
kan en moet dus zelf optreden als werkgever voor de werknemers die in zijn 
dienst arbeid verrichten. 

Het decreet van 6 juli 2001 voorziet op deze algemene arbeidsrechtelijke 
regel uitsluitend een uitzondering voor de samenwerkingsverbanden zonder 
rechtspersoonlijkheid.  Artikel 8 bepaalt dat een van de deelnemende 
gemeenten in dat geval kan worden aangesteld als beherende gemeente, 
waar de zetel wordt gevestigd en die de interlokale vereniging 
vertegenwoordigt. De beherende gemeente kan eigen personeel inzetten ten 
behoeve van het samenwerkingsverband. De rechten van dit 
gemeentepersoneel moeten worden geëerbiedigd, en dit personeel blijft dus 
gemeentepersoneel van de beherende gemeente. In dat geval moeten er 
geen eigen IGS-statuten voor dit personeel worden vastgesteld, want dit 
personeel blijft gemeentepersoneel van de beherende gemeente.  

Een projectvereniging is een samenwerkingsverband met 
rechtspersoonlijkheid en moet dus zelf personeel werven. Dit personeel kan 
zowel statutair als contractueel overheidspersoneel zijn.

Als een IGS met rechtspersoonlijkheid personeel in dienst neemt, dan bepaalt 
artikel 69 van het decreet voor de dienstverlenende en opdrachthoudende 
verenigingen expliciet dat ze dan zelf een “administratief en geldelijk statuut” 
moeten opstellen. Over het personeel van een projectvereniging wordt er in 
het decreet hierover niets expliciet vermeld. 

Voor de projectverenigingen bevat het decreet dus geen uitdrukkelijke 
bepalingen in verband met personeelsaangelegenheden.  

Dit belet niet dat ook projectverenigingen zelf de rechtspositie van hun eigen 
personeel moeten vaststellen. Dit moet gebeuren rekening houdend met de 
algemene regels voor het openbaar ambt (zoals bijvoorbeeld de vrije en 
gelijke toegang tot het openbaar ambt op basis van de artikelen 10 en 11 van 
de Grondwet) en de regels van het arbeidsrecht die in ieder geval van 
toepassing zijn, hetzij op iedereen (zoals de Loonbeschermingswet van 12 
april 1965), hetzij alleen op de contractuele werknemers (zoals de 
Arbeidsovereenkomstenwet van 3 juli 1978). 

Het “detacheren” of ter beschikking stellen van contractueel 
gemeentepersoneel zal in bijna alle gevallen niet, of slechts zeer tijdelijk, 
verzoenbaar zijn met de verbodsbepalingen in de wet van 24 juli 1987 
betreffende de tijdelijke arbeid, de uitzendarbeid en het ter beschikking stellen 
van werknemers ten behoeve van gebruikers. Ook artikel 144bis van de 
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Nieuwe Gemeentewet, dat een aantal tijdelijke uitzonderingen mogelijk 
maakte op het terbeschikkingstellingsverbod van de wet van 24 juli 1987, kan 
niet worden toegepast op de intergemeentelijke samenwerkingsverbanden, 
vermits artikel 144bis van de Nieuwe Gemeentewet zich beperkte tot 
OCMW’s, VZW’s en sociale huisvestingsmaatschappijen. 

De projectvereniging kan echter op een andere, en legale, wijze beroep doen 
op de talenten van een contractueel gemeentepersoneelslid. Als alle 
betrokken partijen het erover eens zijn, is het mogelijk voor een 
projectvereniging om een contractueel personeelslid van een gemeente zelf 
in dienst te nemen als contractueel personeelslid, en, in gezamenlijk overleg, 
en op verzoek van betrokkene de uitvoering van de arbeidsovereenkomst bij 
het oorspronkelijke gemeentebestuur te schorsen. Het betrokken 
personeelslid kan terugkeren naar de oorspronkelijke gemeente, bvb. na 
afloop van het project, en voor de projectvereniging volstaat het de nodige 
verplichtingen als werkgever na te komen.  Voor praktische hulp hieromtrent 
kan de projectvereniging beroep doen op een sociaal secretariaat en/of de 
personeelsdienst van een deelnemende gemeente. 

Als de wet van 24 juli 1987 niet van toepassing is op de ter beschikking 
stelling van statutaire werknemers door een openbare werkgever aan een 
andere openbare werkgever (hierover bestaat er betwisting), dan moet er een 
andere onweerlegbare rechtsgrond voorhanden zijn om een statutaire 
werknemer eenzijdig ter beschikking te kunnen stellen. Deze rechtsgrond is 
er niet, maar is wellicht ook niet noodzakelijk om als projectvereniging toch 
beroep te kunnen doen op een statutair personeelslid van een van de 
deelnemende gemeenten. De artikelen 204 tot en met 208 van het Besluit 
van de Vlaamse Regering van 7 december 2007 betreffende de 
rechtspositieregeling voor het gemeente- en provinciepersoneel geven de 
gemeenteraden de mogelijkheid een stelsel van verlof voor opdracht te 
voorzien. Dit stelsel kan de statutaire personeelsleden de mogelijkheid geven 
verlof te bekomen om “een externe opdracht uit te voeren waarvan de raad 
het algemeen belang erkent”. Tijdens dit onbetaalde verlof werkt de 
betrokkene vervolgens, als statutair personeelslid, voor een 
projectvereniging, zodat zijn sociaalrechtelijke toestand ongewijzigd blijft, en 
met name zijn pensioenopbouw gewoon verder loopt. De projectvereniging 
moet gewoon optreden als werkgever, en de bijhorende administratieve 
verplichtingen naleven, maar kan zich daarvoor, zoals voor contractuele 
personeelsleden, laten bijstaan. Ook in dit geval kan een betrokken 
gemeentelijk personeelslid, zonder gevaar voor het verlies van zijn 
oorspronkelijke betrekking, zich tijdelijk volledig inzetten voor een 
projectvereniging. 

Een IGS met rechtspersoonlijkheid kan dus ook statutair personeel in dienst 
hebben. Dit kunnen bvb. statutaire gemeenteambtenaren zijn, die bij hun 
gemeente “verlof voor opdracht” hebben bekomen. In dat geval moet het 
natuurlijk wel duidelijk zijn dat het personeelslid moet terugkeren naar zijn 
gemeente als het project van een projectvereniging ophoudt te bestaan. Het 
bestuur dat verlof voor opdracht heeft toegestaan, moet dan natuurlijk een 
einde stellen aan dit verlof, zodat er geen disponibiliteit wegens 

ambtsopheffing zou ontstaan bij de ontbonden projectvereniging, terwijl 
betrokkene tegelijkertijd toch nog altijd een betrekking zou hebben bij een 
gemeentebestuur. 


